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ABSTRAK 

Skripsi dengan judul Profil Penalaran Matematis Siswa dalam 

Menyelesaikan Masalah Open Ended Sistem Persamaan Linear Tiga Variabel 

(SPLTV) Ditinjau dari Kecemasan Matematis di SMK-IT Nurul Fikri Kelas X 

Trenggalek ditulis oleh Yusmadyza Rifqizain Salsabila, NIM. 12204193182, 

pembimbing Nur Cholis, S.Pd.I., M.Pd. 

Kata Kunci : Penalaran Matematis, Penyelesaian Masalah, Open Ended, 

Kecemasan Matematis 

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh rendahnya penalaran matematis siswa 

dalam menyelesaikan masalah matematika. Siswa masih merasa kesulitan dalam 

memahami informasi dari masalah matematika, memberikan alasan yang tepat 

serta menarik kesimpulan dari pernyataan matematika. Padahal penalaran 

matematis merupakan kemampuan penting yang perlu dikuasai siswa dalam 

menyelesaikan masalah matematika terutama masalah open ended. Salah satu 

faktor yang mempengaruhi penalaran matematis siswa adalah kecemasan 

matematis.  

Penelitian ini bertujuan untuk (1) mendeskripsikan penalaran matematis 

siswa dalam menyelesaikan masalah open ended SPLTV ditinjau dari kecemasan 

matematis tinggi, (2) mendeskripsikan penalaran matematis siswa dalam 

menyelesaikan masalah open ended SPLTV ditinjau dari kecemasan matematis 

sedang, dan (3) mendeskripsikan penalaran matematis siswa dalam menyelesaikan 

masalah open ended SPLTV ditinjau dari kecemasan matematis rendah. 

Pendekatan dalam penelitian ini adalah kualitatif, jenis studi kasus. Subjek 

dalam penelitian ini adalah 2 siswa dengan kecemasan matematis tinggi, 2 siswa 

dengan kecemasan matematis sedang, dan 2 siswa dengan kecemasan matematis 

rendah. Teknik pengumpulan data berupa angket, tes, wawancara dan 

dokumentasi. Teknik analisis data adalah reduksi data, penyajian data, dan 

penarikan kesimpulan. Pengecekan keabsahan data dilakukan dengan ketekunan 

pengamat, triangulasi, dan pemeriksaan sejawat. 

Hasil penelitian ini adalah (1) Penalaran matematis siswa dalam 

menyelesaikan masalah open ended dengan kecemasan matematis tinggi kurang 

mampu memenuhi semua indikator, yakni mengajukan dugaan, manipulasi 

matematis, menyusun bukti dan memberikan alasan atau bukti terhadap kebenaran 

solusi, menarik kesimpulan, serta memeriksa keshahihan suatu argumen, (2) 

Penalaran matematis siswa dalam menyelesaikan masalah open ended dengan 

kecemasan matematis sedang mampu memenuhi kurang lebih tiga indikator, 

yakni mengajukan dugaan, menyusun bukti dan memberikan alasan atau bukti 

terhadap kebenaran solusi, serta menarik kesimpulan, dan (3) Penalaran matematis 

siswa dalam menyelesaikan masalah open ended dengan kecemasan matematis 

rendah mampu memenuhi semua indikator penalaran matematis di penelitian ini.  
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ABSTRACT 

The thesis entitled Profile of Student’s Mathematical Reasoning in Solving 

Open Ended Problems of Three Variable Linear Equation System (SPLTV) 

Reviewed from Mathematical Anxiety at SMK-IT Nurul Fikri Class X Trenggalek 

was written by Yusmadyza Rifqizain Salsabila, NIM. 12204193182, supervisor 

Nur Cholis, S.Pd.I., M.Pd. 

Keywords: Mathematical Reasoning, Problem Solving, Open Ended, 

Mathematical Anxiety 

This research was motivated by the low level of students' mathematical 

reasoning in solving mathematical problems. Students find it difficult to 

understand information from mathematical problems, give appropriate reasons, 

and draw conclusions from mathematical statements. Even though mathematical 

reasoning is an important ability that students need to master in solving 

mathematical problems, especially in open ended problems. One of the factors 

that influence students' mathematical reasoning is mathematical anxiety. 

This study aims to (1) describe students' mathematical reasoning in solving 

open-ended problems of three-variable linear equation system in terms of high 

mathematical anxiety. (2) describe students' mathematical reasoning in solving 

open-ended problems of three-variable linear equation system in terms of 

moderate mathematical anxiety. (3) describe students' mathematical reasoning in 

solving open-ended problems of three-variable linear equation system in terms of 

low mathematical anxiety. 

This research used a qualitative approach with the type of case study 

research. The subjects in this study were 2 students with high mathematical 

anxiety, 2 students with moderate mathematical anxiety, and 2 students with low 

mathematical anxiety. Data collection techniques include questionnaires, tests, 

interviews, and documentation. Data analysis techniques were data reduction, data 

presentation, and conclusions. Data validity checking was done with observer 

diligence, triangulation, and peer checking. 

The results of this study show that (1) The mathematical reasoning profile 

of students in solving open-ended problems with high mathematical anxiety was 

less able to meet all indicators, namely proposing conjectures; mathematical 

manipulations; compiling evidence and providing reasons or evidence for the 

correctness of the solution; draw conclusions; and examine the validity of an 

argument, (2) The mathematical reasoning profile of students in solving open-

ended problems with moderate mathematical anxiety was able to meet 

approximately three indicators, namely submitting conjectures; compiling 

evidence and providing reasons or evidence for the correctness of the solution; as 

well as drawing conclusions, and (3) The mathematical reasoning profile of 

students in solving open-ended problems with low mathematical anxiety was able 

to fulfill all the indicators of mathematical reasoning in this study. 
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 ملخص

انشَبػٍ نهطلاة فٍ حم انًشكلاد انًفزىحخ نًحخ ػٍ انزفكُش  أطشوحخ ثؼُىاٌ
نثلاثخ أَظًخ يؼبدلاد خطُخ يزغُشح  رًذ يشاخؼزهب يٍ انقهق انشَبػٍ فٍ انًذسسخ يهُُخ 

 سقى رؼشَف انطبنت، َسى دَضاسفق صٍَ سهسبثلا كزجهب رشَغبنك َىس فكشٌ فئخ ػششح
 .َىس  خبنض انًبخسزُش انًششف ،٢١١٣٩٢٤٠٢٢١

، انقهق انشَبػٍ، يفزىذ انُهبَخحم انًشكلاد ،ٍانزفكُش انشَبػ: الكلمات الرئيسية  

هزا انجحث يذفىع ثبَخفبع يسزىي انزفكُش انشَبػٍ نذي انطلاة فٍ حم انًسبئم 

طؼىثخ فٍ فهى انًؼهىيبد يٍ انًسبئم انشَبػُخ وإػطبء  َدذوٌلا َضال انطلاة . انشَبػُخ

ػهً انشغى يٍ أٌ انزفكُش . الأسجبة انًُبسجخ واسزخلاص انُزبئح يٍ اندًم انشَبػُخ

، خبطخ فٍ رقبَهب فٍ حم انًشكلاد انشَبػُخانشَبػٍ هى قذسح يهًخ َحزبخهب انطلاة لإ

ُش انشَبػٍ نهطلاة هى انقهق أحذ انؼىايم انزٍ رؤثش ػهً انزفك. انًشكلاد انًفزىحخ

 .انشَبػٍ
وطف الاسزذلال انشَبػٍ نهطلاة فٍ حم يشكهخ َظبو ( ٢)رهذف هزِ انذساسخ إنً 

وطف ( ١) ،يٍ حُث انقهق انشَبػٍ انؼبنٍ يزغُشادانًؼبدلاد انخطُخ انًفزىذ يٍ ثلاثخ 

نثلاثخ  انزفكُش انشَبػٍ نهطلاة فٍ حم انًشكلاد انًفزىحخ لأَظًخ انًؼبدلاد انخطُخ

ووطف انزفكُش انشَبػٍ نهطلاة فٍ حم ( ٠) ،يزغُشاد يٍ حُث انقهق انشَبػٍ انًؼزذل

انًشكلاد انًفزىحخ لأَظًخ انًؼبدلاد انخطُخ ثلاثُخ انًزغُشاد يٍ حُث انقهق انشَبػٍ 

 .انًُخفغ
كبَذ انًىاد فٍ هزِ  .رسزخذو هزِ انذساسخ َهدب َىػُب يغ َىع ثحث دساسخ انحبنخ

، طبنجبٌ نذَهى قهق سَبػٍ يزىسطو، َؼبَىٌ يٍ قهق  انشَبػُبد يشرفغ طلاة ١انذساسخ 

رقُُبد خًغ انجُبَبد فٍ شكم اسزجُبَبد واخزجبساد  .وطبنجبٌ نذَهى قهق انشَبػٍ يُخفغ

َزى . رقُُبد رحهُم انجُبَبد هٍ رقهُم انجُبَبد وػشع انجُبَبد والاسزُزبج. ويقبثلاد ورىثُق

 .انجُبَبد ثبخزهبد انًشاقجٍُ وانزثهُث وفحض الأقشاٌانزحقق يٍ طحخ 
يهف انزفكُش انشَبػٍ نهطلاة فٍ حم ( ٢)رشُش َزبئح هزِ انذساسخ إنً أٌ 

انًؤششاد، أٌ  ؼبنٍ أقم قذسح ػهً رهجُخ خًُغانًشكلاد انًفزىحخ راد انقهق انشَبػٍ ان

؛ ذَى الأسجبة أو الأدنخ نظحخ انحم؛ انزلاػت انشَبػٍ ردًُغ الأدنخ ورقاقزشاذ انزخًُُبد

يهف رؼشَف انزفكُش انشَبػٍ نهطلاة فٍ ( ١) ،اسزخلاص انُزبئح وانزحقق يٍ طحخ انحدخ

، يب َقشة يٍ ثلاثخ يؤششادً رهجُخ حم انًشكلاد انًفزىحخ يغ انقهق انشَبػٍ قبدس ػه

سسى الأدنخ ورقذَى الأسجبة أو الأدنخ ػذ طحخ انحم؛ وكزنك  ؛وهٍ اقزشاذ رخًٍُ

يهف رؼشَف انزفكُش انشَبػٍ انطلاة فٍ حم انًشكلاد انًفزىحخ و( ٠) ،اسزخلاص انُزبئح


